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KONFERENCA ŽENA KOČEVSKE OBČINE

ŽENAM VEČJO POZORNOST!
Da se naša delovna žena ne 

more v večji meri udejstvovati 
v družbenem in političnem živ
ljenju je predvsem vzrok njena 
preobremenitev pri vsakdanjem 
*elu. Poglejmo ženo delavko. — 
Vstajati mora zgodaj, da pripra
vi zajtrk možu in družini. Potem 
mu v službo, po službi pa jo 
mdva kup dela — od gospodinj
stva do pranja, likanja in drugih 
■el.

Udeleženke konference so ugo
tovile, da se moški premalo za
nimajo za vzgojo otrok. Na rodi
teljskih sestankih so moški bele 
vrane. Za vzgojo otrok sta odgo
vorna v enaki meri oba roditelja.

Žene so se zavzele za ustano
vitev ustanov otroškega varstva. 
Posebno potrebo po teh ustano
vah čutijo v krajih, kjer je za
posleno veliko žena-proizvajalk, 
tako v Stari cerkvi, Koprivniku 
in drugod. Zgraditi bo treba tudi 
več otroških igrišč. Potrebe po

Zadnji petek se je sestal Občinski komite LMS Ribnica na 
tretjo redno sejo. Referat o delu mladine v družbenih orga
nizacijah in društvih ter organih samoupravljanja je prečital 
predsednik tov. Jože Pajnič. Iz referata povzemamo nekatere 
zaključke o delu mladine v ribniški občini.

TUDI MLADE JE TREBA

Kočevje, dne 28. marca 1961. Danes je bila v Kočevju kon- 
fercnca žena. Udeležile so se je žene iz vseh področij druž- 
henega in javnega življenja in gostje, med njimi predsednik 
Obč. odbora SZDL Miro Ilegler, tajnica Zveze zadružnic 
Slovenije in drugi. Konferenca je obravnavala položaj žene 
v naši družbi, vlogi žena v današnjem družbenem dogajanju 
ter sploh dejavnost žena kot enakopravnih partnerjev v na
ši socialistični ureditvi.

imela več prostega časa. Rešitev 
je v uslužnostnih obratih, ki bo
do prevzeli del bremen, ki jih 
mora sedaj opravljati žena. Usta
novitev obratov družbene prehra
ne bo marsikatero ženo-delavko 
razbremenila gospodinjskega de
la. Tudi možje bi lahko veliko 
prispevali, da bi bilo delo ženam 
olajšano. Pozabiti ne smemo tudi 
na otroke, ki lahko marsikaj po
magajo v stanovanju, če jih bo
mo že zgodaj navajali na delo.

Stanovanjske skupnosti s svo
jimi uslužnostnimi obrati so že 
marsikaj storile kar je v prid za
poslenim materam in gospodi
njam. Zaradi omejenih sredstev 
ne morejo ugoditi vsem potrebam. 
Zato bi se za te probleme morali 
zavzeti v večji meri tudi delovni 
kolektivi.

Zena je v ljudskem odboru od
ločno premalo. Se vedno se do
gaja, da podcenjujemo vlogo žene 
kot javne delavke. Tudi v orga
nih družbenega in delavskega 
upravljanja je premalo žena. V 
bodoče bo treba stremeti, da bo
do naše žene v večji meri kot 
doslej zastopane v ObLO in osta
lih odborih in organih upravlja
nja. Le tako bo prišla enakoprav- j 
nost žena do tiste veljave, ki ji J 
pripada.

Iz bogatega gradiva konference 
lahko ugotovimo, da se žene v 
polni meri zavedajo svojih pravic 
in zato upravičeno zahtevajo, da 
se jih smatra za enakopravne na 
vseh področjih dela. Njihove za
hteve, da bo imela delovna žena 
več prostega časa, da se ustano
vijo uslužnostni obrati, obrati 
družbene prehrane in da pre
vzamejo del bremen tudi zakon
ski tovariši, so popolnoma upra
vičene.

V nedeljo 19. marca je bila v Ljubljani ustanovna skupšči
na okrajnega centra mladinskih klubov OZN. Skupščine so 
se udeležili predstavniki vseh Občinskih komitejev LMS in 
delegati iz vseh klubov v okraju. Iz naše občine se je ude
ležil skupščine predstavnik ObK LMS in predstavnik edi
nega kluba OZN v občini, to je osemletke M. Bračič.

Mladinski klub OZN
Mladinski klubi OZN so edin- 

i stven primer v Jugoslaviji in celo 
j v svetu. Pokazali so se kot zelo 
i pomemben činitelj idejne vzgoje 
mladine. Delo v klubih poteka 

I navadno na principu ambasador
jev, to je na način, da se posa
mezni mladinci pripravijo za pre
davanje o politike države, ki jo 
najbolj pozna. O bolj zahtevnih 
temah pa si člani kluba dobe pre
davatelja, ki jih seznani s snovjo, I 
ki jih zanima.

I Ustanovne skupšične se je ude-! 
ležil tudi predsednik republiškega 
centra za mladinske klube OZN.! 
V svoji diskusiji je poudaril po-j 
men teh klubov. Politika Jugosla-1 
vije želi obdržati konstruktivno 
mesto v svetu. Politika ne pred- i

stavlja samo površno poznavanje, 
temveč zahteve globljega študira- 
nja, kar je v klubih OZN naj
lažje izvedljivo.

Klubi OZN so se začeli naj
prej organizirati na srednjih šo
lah, sedaj pa se že uvajajo tudi 
na vasi in tudi pri delavski mla-i 
dini. Za organizacijo le-teh pa 
bodo morali poskrbeti aktivi.LMS.

Na skupščini v Ljubljani je bil. 
izvoljen tudi okrajni center za! 
klube OZN, ki bo poskrbel za 
medsebojne stike, kajti republiški 
center ni mogel imeti pregleda 
nad vsemi klubi v Sloveniji. Za 
predsednika okrajnega centra je 
bil izvoljen tov. Janez Murnik. (

Z. 2.

otroških ustanovah prihajajo ved
no bolj do izraza tudi v naših va
seh. Slišali smo tudi predlog, da 
bi ponovno uvedli otroške jasli. 
Zaposlene žene — matere nimajo 
sedaj komu izročiti v varstvo 
dojenčke, ko gredo v službo. To 
vprašanje je posebno pereče v! 
Kočevju.

V razpravi je bilo zastavljenih 
več vprašanj, kako razbremeniti 
ženo, da se bo lahko v večji meri' 
Posvetila delu v družbenih in po-j 
litičnih organizacijah in da boj

Seminar za člane ZK
Občinski komite ZKS Kočevje 

prireja v tem tednu politični se
minar za člane ZK. Seminarju 
prisostvujejo člani Obč. komiteja, 
sekretarji osnovnih organizacij, 
člani sekretariatov, sekretarji ak
tivov, predsedniki DS, predsedni
ki sindikata in direktorji, ki so 
člani ZK. Skupno obiskuje semi
nar 160 udeležencev.

Na seminarju razpravljajo o de
lu komunistov v kočevski občini.

Razpravljajo o vseh nejasnih 
vprašanjih in metodah dela osnov
nih organizacij. Krajšim refe
ratom po posameznih vprašanjih 
sledi več urna razprava, ki je iz
redno živa in aktualna.

Istočasno se vrši podoben semi
nar tudi v Kočevski Reki.

Prihodnji teden bo seminar za 
terenske organizacije, ki bo tra
jal 2 dni.

Brigadirski 
»HO-RUK« 

kočevske mladine
V hladnih marčnih dneh je 

trasa avtoceste pusta. Vendar je 
že vse pripravljeno za prihod pr
vih delovnih brigad. Te bodo že 
v prvih aprilskih dneh prevzele 
nove delovne naloge in nadalje
vale veliko delo — izgradnjo avto 
ceste »Bratstvo in enotnost«.

Letos bo nad 50.000 mladih de
lavcev, kmetov, študentov in 
srednješolcev združilo svoje moči 
ter izročilo naši skupnosti 136 km 
nove moderne avtoceste od Grde- 
lice do Skopja. Tudi lokalnih de
lovnih akcij se bo naša mladina 
polnoštevilno udeležila.

Kot v prejšnjih letih, bodo tudi 
letos mladinci in mladinke obi
skovali edinstveno šolo bratstva 
in prijateljstva, tako na zvezni 
kot na lokalnih delovnih akcijah. 
Bogata kulturna, športna, tehni
ška in politična dejavnost bo na
redila življenje v brigadah še pe
strejše in lepše.

Tudi kočevska občina bo dala 
50 brigadirjev, od tega 25 delav
cev in kmetov ter 25 študentov 
in srednješolcev na zvezno delov
no akcijo že 25. marca.

PRVA SKUPINA 
JE ODŠLA

V soboto popoldne so spremili 
kočevski mladinci in mladinke na 
železniško postajo grupo 10 mla
dincev, ki so odšli na gradnjo av
toceste od Djevdjelije do Skopja. 
Druga skupina bo odšla na zvezno 
delovno akcijo meseca junija.

NAROČITE IN BERITE 
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ALARM
PRAVILNO NAGRAJEVATI

Mnogo mladih ljudi, ki so čla
ni mladinske organizacije, sode
lujejo v TVD Partizan, Taborni
ški organizaciji, Društvu jamar
jev in drugje. Vendar pa so na 
Plenumu govorili predvsem o 
vzrokih, ki slabijo udejstvovanje

Radine v še večji meri. Te ni 
*®kati samo v mladinskih vrstah, 
današnja mladina hoče nekaj no- 
v®ga- Želje mladih ljudi so v 
. Iadu s časom v katerem živimo 
ln standardom današnje družbene 
Ureditve. Temu morajo prisluh- 
_'ti tudi vodstva organizacij, ki 

ušajo včasih celo dušiti inicia- 
v° mladih. Popolnoma je odveč

govoriti o tem, kakšna je bila 
mladina nekoč, kako se je telova
dilo takrat v Sokolu in podobno. 
Takrat je mladina živela v bistve
no drugačnih pogojih, zato so bile 
tudi njene potrebe bistveno dru- 

, tlačne.
Ni prav, da se v nekaterih pod

jetjih branijo vključiti mlade v 
organe upravljanja. Na Kovin» 
skem podjetju imajo n. pr. za
poslene 50 % mladine, vendar je 
v DS tega podjetja le en mladi
nec. Takšnih in podobnih prime- 
rov je še več. Seminarji, ki jih 
prirejajo podjetja za vzgojo mla
dih in usposobitev pri upravlja
nju, so največkrat Kratkotrajni in 
nepoglobljeni, zato ostanejo mla
di v upravljanju še naprej le opa
zovalci.

Nepravilno nagrajevanje rpla- 
Idih delavcev se večkrat izrodi v! 
i pravi politični problem. Sistem, I 
ki ne upošteva storilnosti, sprav
lja mlade delavce v neenakopra-j 
ven položaj z ostalimi, ter jih de
moralizira včasih v taki meri, da 
Pade zanimanje za delo in de
lovna storilnost.

Pravilno je, da obstojajo razlike 
v osebnih prejemkih, vendar pa 
morajo te stimulativno vplivati 
na delavca. Temeljiti morajo 
predvsem na boljši kvaliteti dela 
in večji storilnosti.

To izstopa tudi v mnenju neka
terih, češ da mora biti uslužbenec

boljše plačan od delavca. Razum
ljivo je, da strokovni in vodilni' 
kader lahko ogromno pripomore 

i . Sospodarskemu uspehu podjet
ja, zato ima kot organizator pro
izvodnje tudi večjo odgovornost 
in večjo upravičenost do višjih 
prejemkov. Popolnoma nepravilna 
pa je praksa nekaterih podjetij 
ko strojepiske prejemajo višjo pla
čo od kvalificiranega delavca. 
Takšne postavke imajo v tarifnih 
pravilnikih nekaterih večjih pod- 

1 jetij, kot so LIP, Gradbenik, Ko- 
! vinsko, Galanterija Sodražica in 
j še drugod.

Izstopijo tudi problemi vaj en 1- 
j ške mladine. To se še posebej po
javlja v trgovski stroki, ko va- 

! jence porabijo za opravljanje po
možnih del. Se posebno pa so pro
blematični primeri vajencev pri 
privatnih obrtnikih. Ti opravljajo 
pri nekaterih mojstrih še poljska 
dela, dela v gospodinjstvu in po
dobno. Proti takšnim pojavom je 
potrebno nastopiti z vso resnostjo 
in primerno ukrepati.

V razpravi so kritično pregle
dali probleme, ki jih je nakazal 
referat in sprejeli ustrezne sklepe.

VREME

V prihodnjem tednu bo približno 
4 dni lepo z mrazom ponoči. Od 7. 
aprila spet nestalno s padavinami.

Že v soboto so v Ribnici odkrili 
spomenik Borbenim ženam.

Ribnica je bila že v soboto 25. marca zjutraj 
v slavnostnem razpoloženju. Številne zastave so 
dajale pečat praznovanju občinskega praznika, 
ki so ga začeli proslavljati že 25. marca.

Kmalu po osmi uri so odšli odborniki ObLO 
in gostje na ogled Lesnoindustrijskega podjetja, 
nato pa Kovinskega podjetja. Na LIP so se po
drobno ogledali vse obrate in ugotovili, da je to 
podjetje v zadnjih letih lepo napredovalo. Gostje 
so se še posebno zanimali za potek proizvodnje 
v obratu vezanih vrat in v luščilki, kjer proiz
vajajo furnir. Tudi v Kovinskem podjetju so se 
zanimali za potek proizvodnje in za uspehe, ki 
jih je doseglo to podjetje v zadnjem obdobju.

Že pred Irt. uro se je zbralo pred stavbo 
ObLO veliko ljudi. Videli smo tudi prapore ne
katerih organizacij in društev. Na preurejenem 
prostoru pred stavbo ObLO je stal spomenik, 
zaenkrat še zakrit, - mati z otrokom. Po uvod
nih besedah predsednika ObLO Staneta Goršiča 
je stopila pred spomenik Ančka Pakiž, ki je v 
jedrnatem govoru orisala borbeno pot naše žene 
skozi ljudsko revolucijo, o velikih žrtvah, ki jih 
je dala slovenska žena za osvoboditev. Govorila 
je tudi o vlogi žena v obdobju po osvoboditvi in 
o tem, kakšno vlogo ima sedaj v velikih gospo
darskih spremembah. Med drugim je tudi de
jala, da daje delo naših žena pečat današnjemu 
razvoju. Potem je odkrila spomenik, ki pred
stavlja lik matere z otrokom in simbolično kliče 
na upor - in ga izročila v varstvo trški organi
zaciji Zv.ezc borcev.

Zvrstile so se recitacije, potem pa je govoril 
sekretar Obč. komiteja ZK Franc Debeljak. Uvo
doma je orisal začetek ljudske vstaje pred 20 
leti, potem pa je govoril o velikih spremembah 
v našem gospodarskem sistemu in prehodu v 
novo razdobje. Dotaknil se je drugih aktualnih 
vprašanj, ki nam jih nalaga nov čas.

Po slavnosti so delegacije odnesle vence pred 
spomenike padlih borcev in pred spominske 
plošče.

Na slavnostni seji ObLO, katere so se ude
ležili tudi gostje iz ObLO Radovljica in Kočevja, 
ter ljudski poslanec Matija Maležič, je govoril 
predsednik ObLO Stanc Goršič. Najprej se je 
spomnli velikih dogodkov ob veliki partizanski 
zmagi nad Italijani 26. marca 1943. leta, potem 
pa je orisal glavne značilnosti petletnega per
spektivnega plana razvoja ribniške občine.

Po končani seji so odborniki in gostje odšli 
na Jurjevico, kjer so se udeležili otvoritve tek
stilnega obrata.
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Delavski svet pri Komunalnem podjetju »Inštalacija« Kočev
je je zasedal dne 13. marca. Na dnevnem redu je bilo po
leg drugega tudi sprejetje plana za leto 1961. Plan za letoš
nje leto predvideva bruto dohodka 232,000.000 dinarjev, kar 
nikakor ni malo za ta kolektiv, ki šteje 62 stalno zaposlenih 
delavcev in uslužbencev in 5 vajencev.

drugi, ker bi adaptacija stala več 
kot gradnja nove delavnice, tretji 
razlog je pa ta, da proizvodnja 
narekuje prostore ne pa prostori 
proizvodnji. Podjetje nikakor ne 
more biti dolgo v prostorih v ka-

Ker DS dobro dela je Indi 
uspeh podjetja dober

Prav zaradi visoko postavljene
ga plana se je razvila živahna di
skusija. Med diskusijo so predla
gali veliko dobrih predlogov, kako 
doseči postavljeni plan. Člani DS 
so izrazili svoje mišljenje, da naj 
uprava preskrbi delo, pa bomo 
delali tudi v več izmenah, da plan 
dosežemo in tudi presežemo. Mi
nulo leto smo plan presegli 70 % 
in tako dosegli 212,000.000 dinar
jev bruto dohodka.

Govorili smo tudi o gradnji no
ve delavnice ali adaptaciji prosto
rov podjetja »Avto« Kočevje, ko

se bo to podjetje izselilo v nove I terih se sedaj nahaja. Ti so ne- 
prostore. Delavski svet je po dalj- \ zdravi, premajhni, skratka ne- 
ši in živi diskusiji sprejel sklep, I vzdržni. Kolektiv ima vse pogoje,
da bo podjetje gradilo novo de
lavnico in to z lastnimi sredstvi, 
ter pretežni del tudi z lastno de
lovno silo, od tega lep del z pro
stovoljnim delom.

Da je delavski svet »Inštalaci
je« sprejel sklep za gradnjo nove 
delavnice, je upošteval več raz
logov:

Prvi je ta, da se podjetje »Avto« 
še dolgo ne bo izselilo, ker še ni 
začelo graditi novih prostorov,

da bi z gradnjo delavnice pohitel 
in bi se drugo jesen že selili iz 
teh prostorov.

Želja podjetja je, da se preus
meri v stavbeno ključavničarstvo, 
vodovodna inštalacija pa se raz
širi še na toplovod, da bi tako 
zadoščalo potrebam v komuni. Ce 
se bo želja kolektiva glede grad
nje delavnice izpolnila, kar upra
vičeno pričakujemo, bo imelo pod
jetje lepe možnosti razširitve.

ill Nov tekstilni obrat
25. marca 1961 bo zapisan v zgodovini Jurjeviče. Tega dne 
so izročili svojemu namenu tekstilni obrat. Ob tej priliki se 
je zbralo v prostorih obrata večje število ljudi — občinski 
odborniki in predstavniki političnega življenja, gostje iz 
Ribnice in drugih krajev, ljudski poslanec Matija Maležič, 
predsednik ObLO Radovljica, člani delovnega kolektiva na 
čelu z direktorjem in najzaslužnejšim organizatorjem za 
ustanovitev tekstilnega obrata na Jurjeviči tov. Andoljškom 
in drugi. Po ogledu tkalskega obrata so se zbrali v obratni 
dvorani. Slovesnost je pričel predsednik delavskega sveta 
tovarne »Sukno« Zapuže. Vrstili so se govori. Med drugim 
so govorili tudi predsednik ObLO Radovljica, tov. Matija 
Maležič, direktor »Sukno« »tov. Andoljšek, tov. Stane Gor- 
šič in drugi.

Vsi govorniki so poudarili ve
lik pomen novega tekstilnega 
obrata Jurjeviča. V bližnji per
spektivi bo dobilo tu zaposlitev 
od 200 do 250 ljudi. S tem bo 
praktično rešen problem delovne 
sile na tem področju. Tovarna bo 
spremenila okolje teh krajev.

Da imajo danes v Jurjeviči tek
stilni obrat, gre brez dvoma ve
lika zasluga delovnemu kolekti
vu tekstilne tovarne iz Zapuž in

njegovemu direktorju tov. Lojze
tu Andoljšku, ljudskemu poslan
cu Matiji Maležiču in vsem fo
rumom, ki so podprli idejo, da 
začne z delom v Jurjeviči tekstil
na industrija.

Tkalni stroji v jurjeviškem 
tekstilnem obratu se vrtijo vsak 
dan od 6. ure zjutraj do 22. ure 
zvečer. Strežejo jim mlade de
lavke, ki so se v svoje delo že 
dobro vživele. O njih smo slišali

zelo laskavo oceno, da bodo kma
lu postale po znanju enake tek
stilnim delavkam, ki delajo pri 
tkalskih strojih že več let.

V tekstilnem obratu je že za
poslenih 44 ljudi. V tkalnici dela 
pri strojih 21 novih mladih de
lavk, ki niso imele do pred krat
kim s tkanjem nobene zveze. Ra
zen dveh moških so v tkalnici 
same ženske.

V razgovoru z vodjo obrata 
Ferdinandom ligo smo zvedeli, da 
se proizvodnja lepo razvija. Res 
je sedaj težko prikazati realne 
zaslužke zaposlenih delavk v tkal
nici, ker se v delo praktično šele 
uvajajo, vendar kljub temu lah
ko povemo, da zasluži delavka od 
13.000 do 14.000 din mesečno. Za 
začetek vsekakor lep zaslužek, 
posebno za tiste delavke, ki si v 
obratu prvič same služijo 
Z uvedbo nagrajevanja po učinku 
(le-to je v teku) in pridobitvijo 
večjih izkušenj pri delu, bodo za
služki še večji.

Delavska mladina 
v Kočevju

16. marca je bil setanek' pred
sednikov in sekretarjev mladin
skih aktivov. Sestanek je organi
zirala komisija za delavsko mla
dino pri Obč. komiteju LMS Ko
čevje. Zbrali so se, da se pogovore 
o delu z mladino po podjetjih.

Hiter družbeni razvoj zahteva 
tudi v mladinski organizaciji nove 
oblike dela. Tako se vedno bolj 
uveljavljajo klubi mladih proiz
vajalcev. Zavzeti se bo treba, da 
bi klubi tudi v kočevskih podjet
jih dobili mesto, ki jim gre. Do
slej so mnogi aktivi posvečali pre
več pozornosti športu, manj pa 
vzgoji mladine.

Da bi mladince spodbudili k 
delu, bodo aktivi organizirali raz
na predavanja. Teme bodo izbra
ne po interesu mladincev. Če se 
bo pokazalo, da nekateri proble
mi zanimajo mladince več akti
vov, bodo predavanja za vso de
lavsko mladino. Na skupnih pre
davanjih bi obravnavali tudi te
me iz gradiva V. kongresa SZDL.

Delavska mladina bo imela le
tos pomembno vlogo tudi pri or
ganizaciji delovnih akcij. Poleg 
zvezne delovne akcije se bodo 
mladinci udeležili tudi lokalnih 
delovnih akcij, tako n. pr. pri 
gradnji kegljišča ' v Gaju, doma 
telesne kulture itd. Želimo, da bi 
se mladina vseh akcij udeležila v 
čim večjem številu.

Mladinci, ki se bodo pri delu v 
mladinski organizaciji najbolje iz
kazali, bodo sprejeti v članstvo 
ZK.

-eta

Seja Obč. odbora SZDL
Na zadnji seji Obč. odbora SZDL Ribnica so razpravljati • 
nalogah, ki jih imajo organizacije Socialistične zveze po V. 
kongresu. Kongres je začrtal nove oblike dela, ki jih bode 
morale občinski odbor in krajev, organizacije uresničiti. Pred
sednik Obč. odbora SZDL Bogo Abrahamsberg je posredoval 
najvažnejše misli s V. kongresa SZDL Slovenije. Med dru
gim je tudi opozoril, da bo morala Socialistična zveza sprem
ljati in analizirati vsa dogajanja v zvezi z novim načinom 
nagrajevanja v delovnih kolektivih.

Razpravljali so o vlogi komune.: kandidatov za nov zadružni svet 
Njeno delo postaja v novih po- j mora biti SZDL živo angažirana, 
gojih vedno bolj pomebno. Prav da ‘bodo prišli v ZS najnapred-
zato je treba pri državljanih vz
buditi večji čut za sodelovanje v 
akcijah, ki bodo koristile komuni 
kot celoti. Potreben bo tesnejši 
stik z volivci.

Odbor je razpravljal tudi o pro
blemu, ki je specifičen za Ribni
ško dolino — o odhajanju delav
cev na delo v Zahodno Nemčijo. 
V zadnjem času je odšlo že večje 
število ljudi v deželo »gospodar
skih čudežev«, predvsem pa mla
dih. To potrjuje, da je bilo pre
malo storjeno za vzgojo mladih 
ljudi. Le-ti sedaj s trdim delom 
bogatijo nemške kapitaliste in so
delujejo pri gradnji nemške vojne 
industrije. O teh stvareh bi mora
li mladim ljudem povedati prod
no se odločijo za delo v Nemčiji. 
Z izboljšanjem življenjskega stan
darda delovnih ljudi, le-to je v 
rokah njih samih, si lahko ustva
rimo »Nemčijo« doma.

V teku so priprave za volitve 
novih zadružnih svetov. V ribni
ški zadrugi bodo volili 15. in 16. 
marca, na isti dan bodo imeli vo
litve v KZ Sodražica. Pri izbiri

Seminar za vzgojitelje kolonij
Okrajna komisija Zveze prijateljev mladine za letovanje iz 
Ljubljane, je v času od 20. do 25. marca organizirala semi
nar za vzgojitelje počitniških kolonij za okraj Ljubljana. Se
minar je bil v domu toplic Medija-Izlake.

• -iX ; 7{ 4
/ k''

; nftaCšis, 3

fc/, JpSNŠl

mgmi 1 1 lij

Potekal je v dveh izmenah. Na
men seminarja je bil usposobiti 
ljudi za organiziranje klubov 
vzgojiteljev po občinah za letova
nja. Udeleženci bodo v svojih ob
činah organizirali razgovore z 

kruh. vzgojitelji, ki se nameravajo ude
ležiti letovanja z otroci. Tako bo
do odstranjene težave, na katere 
naletijo vzgojitelji pri vzgojnem 
in zabavnem delu z otroci na le
tovanjih.

Na programu so bila predava
nja o samoupravi otrok v koloni
jah in sodelovanju drugih društ- ii 
venih organizacij na letovanjih, o “ 
psihologiji otroka na letovanjih do 
15 leta, o administrativnem uprav- I: 
ljanju, o športu in igrah na leto- " 
vanju in drugem.

Predavali so strokovnjaki iz re- g 
publiške ZPM in drugi strokov
njaki z dolgoletnimi izkušnjami 
letovanj.

Udeleženci seminarja bodo mo
rali prenesti najpomembnejše mi- j! 
sli s seminarja ljudem, ki bodo ~ 
vzgojitelji v kolonijah.

Doseči je treba, da bo vzgojitelj S

niso poslali nanj niti enega pred
stavnika.

Po končanem seminarju so ude
leženci v družbi sekretarja Obč. 
komiteja ZK Zagorje obiskali par
tizanske kraje v okolici Izlake.

Nil

nejši kmetovalci. 9. aprila bo v Rib
nici občni zbor KZ, ki bo potekal 
v znamenju zborovanja. Sociali
stična zveza bo nudila zadrugam 
vso pomoč pri izvedbi volitev.

Na seji odbora so tudi sklenili, 
da bo v Ribnici v kratkem konfe
renca žena, ki bo obravnavala šte
vilna vprašanja, s katerimi se 
srečujejo žene v vsakdanjem živ
ljenju.

Začeli so z delom
V Kočevju jc potrebno nov* 

pokopališče, zato so v petletnem 
planu predvideli, da se zgradi. 
Stroški bodo znašali okrog 30 mi
lijonov dinarjev. Z gradnjo so že 
začeli. Novo pokopališče bo ob 
Crnomcljski cesti, ki vodi proti 
Cvižlerjem.

Člani sindikalne podruž. »Ko
munala« Kočevje so sprejeli 
sklep, da bodo pri gradnji sode
lovali s prostovoljnim delom. Te
mu vzgledu naj se pridruži j* 
tudi člani ostalih sindikalnih po
družnic.

Učijo se fotografirati
Fotografirati in razvijati slike 

sem se naučil v fotokrožku V šoli 
Mirka Bračiča. Obiskujem ga že 
dve leti. Vodi ga Matija Jamnik. 
Naš krožek šteje 9 članov, in sicer 
pet deklet in štiri fante. Krožek 
obiskujemo z velikim veseljem." 
Temnico smo si uredili na pod
strešju vajeniškega doma. V njd 
imamo dva povečevaica. Šola nam 
je kupila tri fotoaparate. Kupila 
nam je tudi vse potrebno za opre
mo temnice.

Viktor Butala, 7. r.
Osn. š. »M. Bračič«

Ob 20-letnici
vstaje...

»Bili smo neuničljivi«

VIKTOR DRAGOŠ:

niji dosegel čim večji uspeh.
Dobro organizirano letovanje je fi 

za nadaljnji otrokov razvoj zelo S 
pomembno. N

Seminar je dosegel namen or- 
ganizatorjev. Pokazalo pa se je, H 
da so v nekaterih občinah neod- fj 
govorno sprejeli

DOMA! IN 1POI SVETU
KOCA POPOVIČ V KANADI
OTTAWA, 30. marca. — Državni sekretar za zunanje zadeve

SPREJETI SO NOVI ZAKONI
LJUBLJANA, 29. marca. - Republiški zbor in Zbor proizva-

Solvenije sta na ločenih sejah spre-, T ' . Kanadi talcev Ljudske skupščine LR Solvenije sta na ločenih sejah spre-
Koča Popovič se je dvadni muddna vKaad^ Zakon o načinu gospodarjenja in razpolaganja s sredstvi skup-
Sestal se je s predsednikom kanadske vlade Diefenbackerjem in ^ darskjh or nizacij, Zakon o ustanovitvi Sklada

'-“S “ "* 0™«™ -r"1"11? oa'.k.v. Sprejeli „ tudi
nosov med Kanado in Jugoslavijo na raznih področjih, kakor tudi ^kon o zdravstvenem varstvu in organizaciji zdravstvene službe, 
v okviru OZN. Vodilni kanadski listi so posvetili obisku jugoslo
vanskega gosta veliko pozornost in poudarjajo, da bo obisk Koče DELO ZIS
Popoviča prispeval k nadaljnjemu sodelovanju med obema deže- BEOGRAD, 29. marca. — Pod predsedstvom podpredsednika
lama. Zveznega izvršnega sveta Edvarda Kardelja je bila seja ZIS. Na

seji so obravnavali in sprejeli poročilo ZIS za leto 1960, v katerem 
MNOŽIČEN UPOR V ANGOLI jc pojasnjena splošna politika ZIS in dejavnost posameznih orga-
LONDON 29 marca. - Kakor je izjavil predstavnik narodnega nov zvezne državne uprave. Na koncu je ZIS ratificiral več med- 

glbanja za osvoboditev Angole Cabral preraščajo v tej portugalski narodnih sporazumov.
koloniji neredi in demonstracije v množičen ljudski upor kot odgo- pnr.A iaimii m
vor na surove represalije belih gospodarjev. V deželi je vedno več PRED ALŽIRSKO-FRANCOSKIM POGAJANJEM
upornikov, ki prizadevajo portugalskim kolonistom velike skrbi. ŽENEVA, 29. marca. — Predstavnik začasne alžirske vlade je

pred pričetkom pogajanj s francosko vlado o rešitvi alžirskega pro-
vgvappt&va KOWFFRFNfA blema izjavil, da upajo, da je zavzemanje za mir obojestransko,
VSE AFRIŠKA KONFERENCA ter bi bij„ ^lostno, če po sedmih letih vojne ne bi doumeli, da
KAIRO, 29. marca. — Na vseafriški konferenci v glavnem mestu -e trcba doseči sporazum, ki bi upošteval neodvisnost alžirskega 

ZAR so voditelji delegacij precej jasno naznačili naloge in cilje )judstva. 
tega repreznentativnega zborovanja afriških predstavnikov. Vsi de
legati so popolnoma soglasni, da je Afrika dosegla velike uspehe OBSODBA ZAROTNIKOV
v svojem gibanju k neodvisnosti, vendar še vedno ne takšnih, • ___ „ „„ D . ... . ....
kakršne bi lahko in da so afriški narodi enotni v svojih stremlje- ADIS ABLBA, 29. marca. Po obsodbi vrhovnega sodišča 
niih a še vedno premalo organizirani in ne dovolj enotni v izv a- Etiopije bodo prejeli zarotniki, ki so obtoženi poizkusa državnega 
janju skupnih akcij. Razen tega so v celoti sprejeli gledišča, da udara decembra lani, kazen. Vodja upora, bivši poveljnik cesarske 
v Afriki ne sme biti nobene blokovske orientacije, ampak samo garde general Ne vaj, je obsojen na smrt, nekateri drugi soobtoženci 
enotna afriška orientacija. Pa na daljše zaporne kazni.

a u _ Leto 1944... Stebri Tretjega rajha so se sunkovito pretresali
razmišlifll n tem ’ kako"boTkolo- 2 na vsch frontah, posebno pa na ozemlju današnje Jugoslavije. Moč razmišljal o tem, kako bo v kolo „ ,n železna disciplina ncmške vojske sta se krušili, toda navzlic te

mu, da je bilo prepričljivo dokazano, da bo nemška pošast kmal* 
poginila, so se nekatere nemške posadke na Slovenskem ob podpori 
domačih izdajalcev na vso moč prizadevale uničiti čimveč partizan
skih enot.

Med te sodi tudi nemška in domobranska enota v Kočevju, ki 
je bila mejna postojanka proti osvobojenem ozemlju Kočevske in 
Bele krajine. Nenehni napadi, aretacije mirnih prebivalcev in druga 

ta seminar, ker ; grozodejstva jim niso zadostovala. Hoteli so na vsak način zvedeti 
kje je Glavni štab NOV in POS in ostali organi ljudske oblasti. Vse 
je bilo brez uspeha. Navzlic mučenju in ostalim ukrepom, ki so jih 

S izvajali proti našim ljudem niso dosegli zaželjenega uspeha.
April 1944... V bližnjo okolico Kočevja je prišla partizanska 

enota, v kateri je bil dijak Jože iz okolice Vinice. Do kapitulacije 
Italije je bil v krožku »mladih« usmerjenih proti narodnoosvobo
dilnem boju, ki ga je v Novem mestu vodil belogardistični kurat, 
kaplan Volbank. Mlademu partizanu, ki se tudi po nekaj tednih 
ni mogel sprijazniti, da se bo boril za svobodo domovine, je tisti 
dan šinila misel na pobeg. Nočno patruljo, v katero je bil določen, 
je zato izkoristil in odšel proti postojanki v Kočevju, kjer sc je 
javil nemški komandi. Gestapovci so si meli roke, kajti menili so, 
da jim bo ta marsikaj povedal. Pričela so se zasliševanja. »Zakaj 
si pobegnil? V kateri partizanski enoti si služil? Si prostovoljec ali 
mobiliziranec? Kakšno orožje imajo partizani, kdo jim ga pošilja? 
Kakšne akcije so v načrtu?« in še vrsto drugih podrobnosti. Vsega 
ni povedal. Zavedal se je, da bi to škodovalo tistim, ki jih je pred 
kratkim brez slovesa na sramoten način zapustil.

Končno še vprašanje: »Imate kakšnega znanca v Kočevju ali 
okolici, vas kdo pozna?« Spomnil se je na župnišče, tam je bil nje
gov znanec. Odpeljali so ga tja, Tam bo več povedal, je menil ge
stapovec. Enakega mišljenja jc bil tudi domobranski policist. Be
seda je dala besedo o domačem kraju, poznanih, sorodstvu in 
končno tudi o življenju in boju partizanov, o njihovih komandah 
in oblasti na osvobojenem ozemlju, ki ga imajo v rokah partizani« 
Nič hudega sluteč ubežnik je povedal, da se nahaja Glavni štab 
NOV in POS v belokranjski vasi Dragatuš. O tej novici je bil kmalu 
obveščen komandant nemških in domobranskih čet major Malefi 
ki je podvzci ustrezne ukrepe, da se bi glavno partizansko vodstv* 
čimprej uničilo.

Popoldne 5. maja, istega leta... Majsko sonce ni dajalo videz* 
da naši narodi že tretje leto hijo neusmiljeni boj za svobodo pro*1 
vsem tistim, ki jo hočejo nasilno odvzeti. »Letala!« so sc ozirali * 
nebo partizani in prebivalci na Kočevskem in Poljanski dolih*1 
Boljši poznavalci so kmalu ugotovili, da so nemška, »šest jih ie' 
kje neki so jih vzeli,« so mnogi ugibali. Odletela šo proti Beli kr»' 
jini. Let so zaokroževala na lepo ravninsko vasico Dragatuš. Pri
čela so mitraljirati in bombardirati tako, da jc bila v pičli uri va» 
porušena, več prebivalcev ranjenih in nekaj ubitih. Mirno ljudstv 
je utrpelo škodo, akcija pa ni uspela. Takrat se je Glavni št»® 
narodnoosvobodilne vojske in partaizanskih odredov Slovenije ***' 
hajal drugje. To pa po zaslugi prizadevnih terencev in ljudi, ki * 
nudili vso podporo našemu boju od začetka oborožene vstaje a 
osvoboditve.
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V polju boljši, vendar poraženi!
V 15 minutah z 10 igralci dosegli 3 gole! Člani — Rudar : 
Kočevje 4:3, mladinci — Rudar : Kočevje 3:5

Po dveh zaporednih uspehih v 
spomladanskem Startu smo z upa- 
-njem pričakovali tudi uspeh v 
Hrastniku proti Rudarju. Vsi, ki 
-so spremljali in bodrili igralce v 
Hrastniku so priča, da so bili nji
hovi upi popolnoma upravičeni.

Toplo spomladansko sonce je 
ogrevalo lepo urejen stadion Ru
darja, kjer se je zbralo veliko 
Število gledalcev, ki so radovedno 
.pričakovali nastop kočevskih no
gometašev. Nervozni so pritekli 
na igrišče mladinci. Lepo je bilo 
opazovati mirno z energijo polno 
mladino iz Kočevja s trdno vo
ljo do zmage. Ni bilo treba dol
go čakati in že se je začela tresti 
mreža nasprotnika, vsak napad je 
'bil bolj nevaren, nasprotnik se je 
brezuspešno branil. V prvem pol
času so kar 4-krat stresli njiho
vo mrežo. Po odmoru je bilo pre
več samozavesti in »igračkanja« 
in celo podcenjevanja. Končni 
Tezultat je 5:3 za Kočevje. Želi
mo dati mladini vse priznanje, 
vendar tudi opozoriti, da naj upo
števa skromnost, resnost, tovari
štvo in borbenost.

Z velikim zanimanjem smo pri
čakovali začetek članov. Rudarje
vi igralci so bili resni, odločni 
•dati vse sile za zmago.

Na igrišče so pritekli od stra
hu že skoraj poraženi. V takem 
Vzdušju se je začela tudi tekma. 
Dve usodni napaki Malnarja, ki 
je dal avtogol in roka »Pičota« 
v šestnajstmetrskem prostoru je 
bilo dovolj, da so gostje vodili z 
dvema goloma. Bilo je še več 
"drugi neoprostljivih napak. V 
drugem polčasu so gostje vodili 
*e $ 4 goli prednosti. Nato je bil 
dežje poškodovan še igralec Ko- 
*ev3a tov. Štrukelj Dušan. Na 
d®renu je ostalo le 10 igralcev

brižno igro, ki je od časa do časa 
prehajala v igračkanje in neres
nost. Za to ni opravičila, ker 
ugotavljamo, da igralci več zna
jo, vendar tega ne prikažejo. Ne 
moremo nogometno tekmo pri
merjati z neko zabavo ali razve
drilom, kjer se vsak posameznik 
svobodno zabava, uprizarja po 
svoji želji humoristične atrakcije 
in podobno.

»Kdo lahko postane lovec?« se 
je glasilo prvo vprašanje člana 
lovske izpitne komisije.

Kandidat je imel takoj priprav
ljen odgovor:

»Lovec lahko postane vsak dr- 
, žavljan, biti mora duševno zdrav, 

Vse premalo je zavesti, še poznati mora lovske zakone...« 
manj pa resnosti in odgovornosti I Tako so se vrstila vprašanja in 
pred občinstvom in pred skupno- j odgovori na sobotnih lovskih iz- 
stjo. Skrajni čas je, da trener na
pravi pred tekmo dosledno selek
cijo tistih igralcev, ki ne spoštu
jejo njegovih navodil o sobotnem 
počitku. Želimo, da tudi nogome-j 
taši o tem razmislijo in da v ne-' 
deljo proti Javorniku opravičijo 
svoje simpatije in zaupanje ob
činstva.

-er

kandidat. Člani izpitne komisije, 
kateri je predsedoval znani lov
ski veteran Maks Pintar, so bila 
zadovoljna z njihovim bogatim 
znanjem o lovstvu. Potem so pri
šli na vrsto kandidati iz drugih 
lovskih družin. Tudi ti so se do
bro odrezali.

Lovski izpiti niso bili lahki, ka
kor bi si mogoče kdo mislil. Za-

Gostovali so v Kočevski Reki

£ovski izpiti

V nedeljo 12. marca je mladin- opravili svojo nalogo na odru.
sko gledališče DPD »Svobode« iz 
Kočevja občinstvu v Kočevski Re
ki prikazalo dramo »Včeraj po
poldne«.

Ta drama, ki posega v naše so
dobno življenje, je vzbudila veli
ko zanimanje pri gledalcih.

Dekle študentka, ki v svojem 
domu ne najde prave topline in 
razumevanja, je vse prisotne moč
no ganila.

Vidi se tudi, da ima režiser te 
drame Janko Zupan smisel pri iz
biri likov. Vsi so bili v glavnem 
dobro izbrani in so tudi dobro

Vsem prisotnim pa bo nedvomno 
najbolj ostal v spominu lik Alen
ke, ki ga je tako prepričljivo od
igrala mlada Bastarjeva.

Dramo je zelo poživil prizor pri 
Korenovih, kjer spoznamo tri pri
jateljice — sosede, kakršnih ne 
manjka nikjer.

Posebej pa moram omeniti tudi 
razsvetljevalca, brez katerega dra
ma ne bi uspela tako, kot je.

Takih in podobnih predstav si 
še želimo!

NIL

pitih v Kočevju. Dan poprej je 
delalo izpite 17 kandidatov. Vsi 
so ga napravili. Čeprav je bila iz
pitna komisija precej stroga in je 
zahtevala od njih veliko znanja 
o lovu, so se vsi dobro odrezali.

V soboto, 11. marca smo priso
stvovali izpitom v Kočevju. Naj- j vlagajo precej truda za vzgojo 
prej je bila na vrsti skupina treh! svojih članov. 60 do 70 odstotkov 
kandidatov-lovcev iz Lovske dru-1 kandidatov, ki so zadnjič delali 
žine Ribnica. Vsak je dobil list z izpite, je dobilo znanje od domače

htevali so vse od zgodovine lova, 
o ravnanju z lovskim orožjem, 
poznavanje lovskih šeg in običa
jev, lovsko zakonodajo, gospodar
jenja v loviščih, gojitev divjadi 
itd., do kinelogije.

Zvedeli smo, da lovske družine

IUSPEL1 KONCERT V RIBNICI
Na predvečer občinskega praz

nika Ribnice - 26. marca, je bil 
v domu »Partizan« v Ribnici zelo 
uspel koncert. Koncert je pripra
vil ljubljanski sindikalni simfo
nični orkester pomnožen z člani 
vojaške godbe ljubljanske garni
zije pod vodstvom dirigenta, ka- 

razreda Pavla Brzulje.— „„___ „ _____ metana I.
Kočevja. Ko je manjkalo le šeiTa, za sedaj edinstveni orkester,

Dnevu žena, je koncert ob občin
skem prazniku v Ribnici že tretja 
skupna akcija ljubljanskih glas
benih in vokalnih umetnikov in 
godbenikov iz JLA.
.Ljubljanski sindikalni simfonij- 

sKi orkester z godbeniki iz JLA 
in solisti ljubljanske Opere ima 
na programu v tem letu še več 
skupnih nastopov. Tako so na

desetimi vprašanji. Potem se je 
začelo. Vprašanja so se vrstila za 
vprašanjem. Kako ravnamo z lov
skim orožjem, kaj je 
katere vrste divjačine se odere 
na meh, kako se položi uplenjeno 
divjad na lovu itd. Iz kandidato
vih odgovorov je bilo razvidno, 
da je o vseh stvareh na tekočem 
in da je »zrel« za lovca. Tako sta 
odgovarjala tudi drugi ih tretji

lovske družine s predavanji.
Med ljudmi je vedno večje za

nimanje za lovstvo. Posamezne 
brakada, Lovske družine imajo več prošenj 

za sprejem v LD. Na področju 
Lovske zveze Kočevje, ki obsega 
ves predel bivšega kočevskega 
okraja, je 16 LD s 450 lovci.

Novim lovcem želimo »Dober 
pogled«.

Mladinski šahovski inrnir

Delavska univerza Kočevje
Študij prosvetnih delavcev v 

ponedeljek 10. IV. ob 18. uri v 
šoli M. Bračiča — Stane Ocepek: 
Komuna in njena družbena la 
materialna osnova — perspektiv
ni plan občine.

Sola za starše Kočevje v to
rek 4. aprila ob 19.30 uri v šoli 
M. Bračiča — Kam s šolarjem v 
prostem času — predavatelj ii 
Ljubljane.

POLJUDNO-ZNANSTVENA 
PREDAVANJA ZA PODEŽELJE

Fara — 4. aprila ob 19. url — 
ing. Zorc Tone: Sodobni agroteh
nični ukrepi.

Osilnica — 4. aprila ob 19. url - 
dr. Marko Vizjak: Prva pomot 
pri ranah opeklinah in drugih po
škodbah.

Livold — 5. aprila, ob 19. url — 
Dušan Cuk: Najnovejši dosežki 
tehnike.

Mozelj — 5. aprila ob 19. url — 
ing. Tone Zorc: Sodobni agroteh
nični ukrepi.

Stara cerkev — 6. aprila ob 18. 
uri 30 minut — Dušan Cuk: Naj
novejši dosežki tehnike.

Stari log — 6. aprila ob 19. uri — 
ing. Tone Zorc: Sodobni agroteh
nični ukrepi.

Prosimo vse slušatelje začetne
ga in nadaljevalnega knjigovod
skega tečaja, da do 10. IV. dvig
nejo potrdila o opravljenem iz
pitu v pisarni Delavske univerze 
Kočevje.

r

15 minut do konca tekme smo 'ki šteje 65 godbenikov, je izvajal ] sporedu še koncerti v Velikih Blo- 
bili prepričani, da bodo odšli; ob sodelovanju vokalnih in in- 
igralci z igrišča do sedaj najvršje strumentalnih solistov popularni 

umetniški glasbeni program, ka
terega je posebej naštudiral ob 20. 
letnici revolucije. V programu so

Poraženi. V tem trenutku pa je 
nastal velik preobrat. Kočevski 
igralci so pokazali pravo ekske- 
bicijo in v nekaj minutah kar i sodelovali violinist profesor Ali 
trikrat zatresli mrežo. V zraku | Dermelj, klarinetist profesor Mi
je visel tudi 4 gol, vendar je so- | ha Gunzek, člani ljubljanske Ope-
dnik odpiskal konec tekme. Tako 
so igralci Kočevja v nekaj minu
tah rešili čas svojega moštva In 
znižali rezultat 4:3. To je dokaz, 
da bi lahko igralci Kočevja zma
gali v kolikor bi se bolj potrudili 
Ob začetku tekme. Kakšni so raz
logi za tako neodgovorno, brez-

re sopranistka Vilma Bukovec in j 
Manja Majnikova, tenorist Miro 
Brajnik, baritonist Marcel Osta- 
ševski in basist Lado Korošec. Iz
vajali so narodne in partizanske 
borbene pesmi in operne arije.

Poleg nastopov na Vrhniki in v 
ljubljanskem Domu Armade ob

kah, Ajdovščini, Tolminu, Škofji 
Loki, Postojni in Mariboru.

Dejavnost vojaške godbe kakor 
tudi sodelovanje sindikalnega sim- 
fonijskega orkestra s prvaki in 
solisti ljubljanske Opere in god
beniki iz JLA ob 20-letnici revo
lucije, predstavljata množično ak
cijo ljudstva in Armade in pri
spevek JLA ob letošnjem revo
lucionarnem ljudskem jubileju.

Tako sodelovanje pozdravljamo 
in vsem sodelujočim v njihovem 
umetniškem delovanju želimo 
čimvečjih uspehov.

M. K.

V počastitev 20-letnice vstaje je 
bil v dneh od 22. februarja do 
21. marca odigran mladinski ša
hovski turnir. Sodelovalo je sedem 
ekip: Gimnazija, osnovna šola »J. 
Šeško«, osnovna šola »M. Bračič«, 
Komite, »Elektro«, ITAS in »Av
to«. Ekipe so igrale vsaka z vsako 
in sicer na petih deskah. Na peti 
deski je bila mladinka, ker pa ne
katere ekipe niso imele zastopnic 
mladink, so morale predati par
tije brez boja.

Igre so bile zanimive in napete 
do zadnjega kola. Zmagovalec te
ga turnirja je bila ekipa osnovne 
šole »M. Bračič«, ki je zbrala 22 
točk, druga je bila osnovna šola 
J. Šeško«, Gimnazija itd. Zmago

valna ekipa je prejela prehodni 
pokal, prvi trije pa diplome.

Za turnir je bilo veliko zani-

cnvcičuvtitc
Qiianle puhivalcev 

Zahvale 
geodam 

Jzgublietta 
Jjieklici

GIBANJE PREBIVALSTVA 

KOČEVJE
Poročila sta se: Mihelič Anton, 

elektromehanik iz Vas-Fara 25, 
star 27 let in Klarič Nežka, 
Uslužbenka iz Kočevja, Mestni 
log 12, stara 22 let.

Rodila je Jambrošič Marija, go
spodinja iz Starega loga - dečka 
Vladota.

Umrl je Novak Alojzij iz Ma
hovnika 4, star 63 let.

DOLENJA VAS
Rodila je Levstek Nežka, gospo

dinja iz Rakitnice 21 — deklico 
Marijo.

Umrla sta: Dejak Franc, kme
tovalec iz Rakitnice 41, star 75 let 
in Kromar Frančiška, preužitka- 
rica iz Dolenje vasi 18, stara 80 
let.

SODRAŽICA
Rodile so: Lavrič Julijana, go

spodinja iz Podklanca 14 — deč
ka Franca, Zgonc Nežka, gospo
dinja iz Sodražice — dečka Bo
jana, Stic Nežka, gospodinja iz 
Gornjih lazov 11 — dečka Tončka.

Umrl jp Arko Franc, kmet iz 
Kračalov 5, star 56 let.

PRODAM
Plug, št. 6, uvožen, specialne 

konstrukcije ugodno prodam. Ko
čevje, Trg svobode 53.

kupim
Kupim žago (amerikanko) in

brusilni stroj za brušenje v do
bro ohranjenem stanju.

Rogan Štefan, Mozelj

Dekle pridno, pošteno, za vsa 
hišna dela sprejmem s 15. apri
lom. Ponudbe na upravi »Novic« 
pod šifro »Poštena«.

ČESTITKE
Ljubemu sinu Francetu Lavri

ču v Nemčiji želijo za rojstni dan 
mnogo sreče in zdravja mama, 
stric, brat Vinkoxter sestre z mož
mi.

_ * —

Ljubemu možu in sinu Francu

Logarju iz črnega potoka želijo 
za god vse najboljše žena Julka 
in družina Poje.

Dragemu bratu Jožetu in ženi 
Katarini Rački iz Kanade k praz
novanju čestita brat Jakob iri 
družina Rački iz Fare.

OBVESTILO
Obveščam lastnike perutnine, da 

prepovedujem, spuščanje perut
nine na moj vrt, kjer dela škodo. 
Če bodo lastniki v bodoče še pu
ščali perutnino nezavarovano, jih 
bom prijavil sodniku za prekrške.

Šušteršič Ivan, Šalka vas 14

manje, zlasti med mladino, ki je 
budno spremljala uspehe in neus
pehe svojih ekip. Tudi najboljši 
igralec turnirja je prejel lepo 
praktično darilo. To je bil član 
ekipe »Komiteja« Jovan Marič, ki 
je izgubil le eno partijo.

Pri mladinkah je bila najboljša 
Branka Šobar. Tudi ostale mla
dinke so pokazale dobro igro.

Kočevska mladina je s tem tur
nirjem začela vrsto tekmovanj, ki 
bodo organizirane v počastitev 20- 
letnice vstaje in bodo trajale vse 
do konca junija.

Vrstni red: 1. osnovna šola »M. 
Bračič«, 2. osnovna šola »J. Še
ško«, 3. Gimnazija, 4. Komite, 5. 
»Elektro«, 6. ITAS in 7. »Avto«.

Zmagovalna ekipa je igrala v 
tejle postavi: Adamič, Ivič, Čimer, 
Osterman in Zlatka Mohar.

Uspeh kočevskih strelcev v Ljubljani
Pretekla nedelja je bila za ko- I Z doseženim rezultatom v Ljub- 

čevske Strelce zelo uspešna. Tega I ljani, smo vsekakor lahko več 
dne je bilo namreč v Ljubljani kot zadovoljni, posebno še zato, 
na GR okrajno tekmovanje v če vemo, da je strelski šport na 
streljanju z zračno puško za »Zla- j Kočevskem šele v razvoju in ni- 
to puščico«.

Kakor dosedaj vsako leto, se 
je tudi letos tega tekmovanja 
udeležila pet članska moška eki
pa strelcev iz občine Kočevje.

Vsak tekmovalec je imel pra
vico streljati 60 strelov, s kate
rimi je v najboljšem primeru imel 
možnost doseči 600 krogov.

Med vsemi tekmovalnimi eki
pami, ki so bile sestavljene iz 
najboljših strelcev v okraju Ljub
ljana, je ekipa Kočevja dosegla 
odlično sedmo mesto z 2604 krogi 
od 3000 možnih.

Rezultati posameznikov so bili 
naslednji.

Meden Jože član SD Kočevje- 
mesto — 530 krogov,

Žvab Franc član SD Kočevje- 
mesto — 523 krogov,

Planinc Lado član SD Kočevje- 
mesto — 522 krogov,

Zupančič Jože član SD Kočevje- 
mesto — 520 krogov,

Kovač Jože član SD Jože Še
ško — 509 krogov.

Ekipa si je priborila tudi eno 
srebrno in tri bronaste značke 
dobrega strelca.

»NOVICE« — glasilo Občinskega 
odbora SZDL Kočevje in Ribnica. 
Izdaja in tiska CZP »KOČEVSKI 
Tisk« v Kočevju. Urejuje ured
niški odbor. Odgovorni urednik 
Janez Merhar. Uredništvo in upra
va v Kočevju, Ljubljanska cesta 
14/a, telefon uredništva in uprave 
389. Naročnina je 500 din, polletna 
250 din in jo je treba plačati v 
naprej. Za inozemstvo 1000 din oz. 
8 ameriške dolarje. Tekoči račun: 
600-78-1-265 pri Komunalni banki 

Ljubljana, podružnica Kočevje

JADRAN, Kočevje: od 31. marca 
do 1. aprila francoski barvni 
film »Moj stric«, 2. aprila ma
tineja češkega barvnega filma 
»Cezarjev slavček«, od 3. do 
4. aprila jugoslovanski film 
»Partizanske povesti«, 5. in 6. 
aprila italijanski barvni film 
»Polikarp«, od 7. do 9. aprila 
nemški barvni vistavision film 
»Grofica Marica«.

SVOBODA, Rudnik: 1. in 2. apri
la angleški film »Operacija Am
sterdam«, 8. in 9. aprila ameri
ški barvni film »Maščevalec iz 
Dallasa«.

RIBNICA: 1. in 2. aprila poljski 
film »Vlak«, 8. in 9. aprila ame
riški barvni cinemascopski film 
»Bernardine«.

SODRAŽICA: 1. in 2. aprila jugo
slovanski cinemascopski film 
»Sam«, 8. in 9. aprila češki 
barvni film »Karaktit«.

LOŠKI POTOK: 2. aprila mehiški 
film »Umiram srečna«, 9. apri-

ma še nikakršne tradicije. Ven
dar pa kljub temu v zadnjem ča
su dosegamo lepe uspehe, za ka
tere nam lahko zavida marsika
tera športna organizacija.

H. A.

Tokrat bolj uspešno
15. marca so bili v Kočevju dru

gič letos, šoferski izpiti. Uspeh 
dosežen tokrat, je bil pravo na
sprotje rezultatov izpita, ki je bil 
prav tako v Kočevju 3. HI. 1961. 
K temu izpitu 15. III. so pristopili 
v glavnem tečajniki AMD Kočev
je. 73 kandidatov je pokazalo so
lidno znanje in tehniko vožnje.

Od 73 kandidatov je opravilo 
pismeni izpit 54 kandidatov. Le
ti so bili pripuščeni k praktični 
vožnji. Na praktičnem delu izpita, 
to je iz vožnje, je padlo samo 10 
kandidatov, tako da je uspešno 
opravilo zaključni izpit 44 kandi
datov, ki so prejeli vozniška do
voljenja. To je bil zelo dober re
zultat in je presegel običajno po
vprečje.

Zanimivosti
# CISTA VODA 
Kemičarka Elizabeth Pelllzi,

ki dela v tovarni Republic Avia
tion, je izdelala poseben destila
cijski aparat, namenjen pridobi
vanju pitne vode iz urina. Na
prava bo verjetno nepogrešljiva 
na bodočih vesoljskih ladjah, 
kjer bo vsaka kapljica vode dra
gocena.

% ZEMLJA RASTE 
Geofizik Dicke pravi, da se ob

seg našega planeta na leto po
veča za pol milimetra. Kot vzrok 
omenja širjenje Zemljinega je
dra, ki ima za posledico, da se 
polagoma spreminja tudi povr
šina kopnih tal in morskega dna. 
Račun nam pokaže, da se bo na
ša Zemlja povečala za 4,5 od
stotka šele v 3,5 milijarde letih. 
Tedaj lahko postavimo, da je 
naš planet še zelo mlad!?

# CEPIVO PROTI
GOBAVOSTI

Protituberkulozno cepivo BCGf, 
ki ga že precej dolgo uporablja
jo po vsem svetu, je tudi učin
kovito sredstvo proti gobavosti. 
To nam potrjujejo številne an
kete in statistike v deželah, kjer 
prebivalstvo trpi zaradi obeh bo
lezni. Čeprav je učinek presenet
ljiv, bi ga lahko razložili s so
rodnostjo Hansenovega bacila, ki 
povzroča gobavost in Kochovega 
bacila, povzročitelja tuberkuloze.

% DIAMANTI ZA TEHNIKO 
Zadnja leta nekateri znanstve

niki iščejo možnosti, da bi dia
mante praktično uporabili in si
cer kot sestavne dele zelo občut
ljivih zdravniških instrumentov, 
denimo termometrov, pa za 
majhne naprave, ki merijo ra
dioaktivno sevanje in podobno. 
Ako diamant bombardirajo s 
snopom elektronov, postane 
namreč polprevodnik, to lastnost 
pa že lahko izkoristijo pri ome
njenih napravah.

% JAPONCI NA PETEM 
MESTU

Po zadnji statistiki ima Ja
ponska nad 93 milijonov pre
bivalcev in se tako uvršča na 
peto mesto na svetu. Prvo me
sto po številu prebivalcev ima 
Kitajska, drugo Indija, tretje 
Sovjetska zveza in četrto ZDA.

SPORED RTV LJUBLJANA

la italijanski barvni film »Po
slednji raj«.

VELIKE LAŠČE: 1. in 2. aprila 
poljski film »Likvidacija«, 8. in 
9. aprila jugoslovanski film »Ne 
obračaj se sinko«.

DOBREPOLJE: 1. in 2. aprila
ameriški barvni vistavision film 
»Princ in igralka«, 5. aprila ja
ponski film »Ulica sramote«, 8. 
in 9. aprila ameriški barvni ci
nemascopski film »Črni Orfej«.

KOČEVSKA REKA: 1. in 2. apri
la angleški film »Interpol«, 5. 
aprila ameriški barvni film 
»Afriški lev«, 8. in 9. aprila 
ameriški barvni film »Komu 
zvoni«.

PREDGRAD: 1. in 2. aprila jugo
slovanski film »Preko modrega 
neba«, 8. in 9. aprila jugoslo- 
vansko-francoski barvni film 
»Mihajlo Strogov«.

OSILNICA: 9. aprila češki film 
»Volčja jama«.

SOBOTA - 1. APRILA
5.00—8.00 Dobro jutro! (pisan 

glasbeni spored) — 5.25—5.45 Ne
kaj domačih — 6.30—6.40 Reklame 
— 8.05 Glasba ob delu — 8.30 Vio
linist Ali Dermelj — pred mikro
fonom — 8.55 Radijska šola za 
nižjo stopnjo — 9.25 Od melodije 
do melodije — 10.15 Boris Papan- 
dolo: Simfonietta — 10.40 Angle
ščina za mladino — 10.55 Zabavni 
orkester RTV Beograd — 11.00 Po 
svetu jazza — 11.30 Pionirski ted
nik — 11.50 Otroci izbirajo pesmi
co — 12.15 Kmetijski nasveti — 
12.25 Zabaven opoldanski spored

IZGUBLJENO
30. marca v jutranjih urah sem 

na cesti od Loškega potoka do Lo- 
žin izgubil aktovko z električnim 
orodjem. Najditelja prosim, da 
sporoči proti nagradi na naslov: 
Rajonski monter Loški potok ali 
»Elektro« Kočevje.

— 13.15 Obvestila in zabavna glas
ba — 13.30 Od vasi do vasi — 13.50 
Operne arije — 14.20 Šport in 
športniki — 14.35 Naši poslušalci 
čestitajo in pozdravljajo — 15.40 
S knjižnega trga — 16.00 Popevke 
se vrstijo — 16.25 Iz najnovejšega 
repertoarja Jugotona — 16.40 Me
šani zbor KUD Pošta—Obrtnik iz 
Maribora — 17.00 Lokalni dnevnilc 
—17.15 Po kinu se dobimo — 18.00 
Jezikovni pogovori — 18.30 Po
zdrav z gora — 18.45 Okno v svet
— 19.00 Obvestila, reklame in za
bavna glasba — 19.30 Radijski
dnevnik — 20.00 Nekaj novih in 
starih domačih za sobotni večer
— 20.20 Henry Cecil: Obe plati 
postave — 21.00 »Poslušaj in povej 
nam!« — 22.15 Oddaja za naše iz
seljence — 23.05 Do polnoči v ples
nem ritmu.

NEDELJA - 2. APRILA
6.00—6.30 Nedeljski jutranji po

zdrav — 6.30 Veselo v novi teden
— 7.35 A. Klimenti: S Kozare — 
poema Tomaž Zajc: Poema iz živ

ljenja partizanov — 8.00 Mladin
ska radijska igra — 8.35 Iz albu
ma pesmi za otroke — 8.45 Vsak 
teden ob tem času — 9.45 Fran 
Lhotka: Jugoslovanski capriccio —
10.00 Še pomnite tovariši... 10.30 
Zabavna matineja — 11.15 Koro
ške narodne — 11.30 Nace Grom: 
Zemlja se je odpočila — 13.30 Za 
našo vas — 13.45 Ivo Tijardovič: 
Mala |Tloramy — 15.30 Kar radi 
poslušate — 16.00 Humoreska tega 
tedna — 16.20 Zabavni ansambli — 
16.40 »Peli so jih mati moja« —
17.00 Melodije za nedeljsko po
poldne — 17.30 Radijska igra — 
18.07 Slavko Zlatič: Variacija na 
narodno temo za ženski komorni 
orkester — 18.15 Z zabavno glasbo 
po svetu — 18.45 Trio Bardorfer in 
vokalni sekstet bratov Pleško iz 
Škofje Loke — 19.30 Radijski
dnevnik in športna poročila — 
20.05 Izberite melodijo tedna! — 
20.50 Hammond orgle — 21.06
Sprehodi po glasbeni galeriji — 
22.15 Ples ob radijskem sprejem« 
niku.
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Sedaj gre Hitreje
Nedavno smo se na Gori raz

veselili, ko smo zvedeli, da je ob
čina Ribnica kupila nov avtobus. 
Otroci so ga pričakovali že uro 
pred prihodom. Zanimalo jih je, 
kakšne barve je avtobus. Prišel je 
dolgo pričakovani trenutek, ko so

j zjutraj tudi po delavce, ki so za
posleni na Lesnoindustrijskem 

j podjetju v Ribnici. Na povratku 
se vozijo delavci in otroci.

Še lahko zabeležimo nekaj po
membnih dogodkov našega kraja. 

'Z zadovoljstvom lahko povemo,

■ mn

V Velikih Laščah so imeli 22. 
marca zbor volivcev. Udeležilo se 
ga je nad 90 volivcev. Poročilo o 
združitvi občin Ljubljana-Vič- 
Rudnik je podal tov. Venturini, 
predlog o družbenem planu za le
to 1961 pa Štefan Edi, referent za

Kaj so razpravljali 
v Velikih Laščah

•e v sedli na mehke sedeže v av
tobusu. Od veselja se dolgo časa 
niso mogli umiriti. Stali so ob ok
nih in gledali, kako se hitro vrste 
mimo njih smreke, kako hitro so 
na drugem ovinku, prej pa je bilo 
vse neskončno dolgo... O tem, 
kako dobrodošel je avtobus, po
vedo lahko naši šolarji, ki so mo
rali prej pot neštetokrat premeriti 
čez »Veliki grič« in dolgo cesto 
lačni, v slabem vremenu pa mo
kri in prezebli.

Avtobus pride vsak dan zgodaj

|da smo letošnjo zimo gledali šest 
I filmov in poslušali štiri predava- 
l nja, ki jih je pripravila Delavska 
univerza Ribnica.

Na zboru volivcev sta sekretar 
Obč. komiteja ZK Franc Debeljak 
in tajnik ObLO Franc Klun ob
razložila pomembnosti petletnega 
perspektivnega plana občine. Vo
livci so razpravljali tudi o vpra
šanjih svojega kraja. Najnujnejše 
primere bo treba prav kmalu re' 
šiti.

M. K.

gospodarstvo ObLO. Izvolili so tu
di nov krajevni odbor, v, katerem 
so tudi predstavniki kolektivov iz 
Lašč.

V diskusiji, ki je bila živahna, 
so govorili med drugim o redu 
in čistoči v trgu, o kanalizaciji v 
novih stanovanjskih blokih, o 
ureditvi novega cestišča, o ben
cinski črpalki v Laščah, poveča
nju delovne sile v »Angori« in 
drugem. Razpravljali so tudi o 
Kmetijski zadrugi, pomanjkanju 
Stanovanj, zobozdravstvu, o šol
skem in poravnalnem svetu. Po
ravnalni svet je uspešno delal, saj 
je 80% spornih zadev uspešno rešil.

Volivci so predlagali, da se us
tanovi uslužnostna delavnica. 
Predlagali so tudi kandidate za 
nov zadružni svet.

Med sklepi, ki so jih sprejeli 
na zboru so tudi tile: zaradi ve
likih potreb bo treba nastaviti še 
enega zobozdravnika in zdravnika 
splošne prakse, uredi naj se jav
na razsvetljava do železniške po
staje, organizira naj se uslužnost
na delavnica, zgradi bencinska čr
palka. Sklenili so tudi, da bodo 
na prihodnjem zboru volivcev iz
volili poravnalni svet in nov šol
ski odbor.

J. P.

DROBNE OD VSEPOVSOD
ZGLEDNO TURISTIČNO 

DRUŠTVO
Prav gotovo ga lahko tako ime

nujemo. Turistično društvo v So
dražici namreč res zgledno skrbi, 
da je kraj lepo urejen, pa tudi 
turizem ne zanemarjajo.

Začeli so tudi z ureditvijo po
kopališča po načrtih univ. prof. 
ing. Janeza Valentiča. Potreba po 
pokopališču je nastala zaradi 
splošnega ureditvenega načrta So
dražice, ki zajema'tudi regulacijo 
in ureditev cestišč. Pokopališče bo 
imelo dve mrliški vežici, kar je v 
naših krajih še novost. Portal bo 
urejen v skladu z ostalim načr
tom in prilagojen okolici.

Za gradnjo bodo porabili lokal- 
■e finančne vire.

NA TRAVNI GORI JE LEPO
Dom na Travni gori, ki ga 

upravlja Turistično društvo iz So
dražice se vse bolj uveljavlja. Ve
liko število domačih in tujih tu
ristov že sedaj vsako nedeljo pri
vablja lepo vreme na pobočja 
Travne gore in prijetno okrepčilo 
v Dom. Tudi cesto, ki je bila se
daj za ves večji promet nekoliko1 
preozka urejujejo.

Turistično društvo nudi na 
Travni gori interesentom zemlji- 
čša, primerna za gradnjo počit

niških hišic. Ker so tu tudi lepa 
smučišča, lahko delovni kolektivi 
ki so pripravljeni graditi takšne 
hišice le-te koristno izrabijo za 
vse leto.

IZ GRČARIC
V Kulturnem domu v Grčari

cah imamo televizijski sprejem
nik, ki ga je kupilo KGP Kočev
je. Televizijske oddaje gledamo 
dvakrat tedensko. Prebivalci že
limo, da bi televizijske oddaje 
gledali večkrat.

Enkrat tedensko imamo filmsko 
predstavo, ki jo nam posreduje 
Delavska univerza iz Ribnice.

POSTRVI SO VLOŽILI
Člani RD Brod na Kolpi so v 

četrtek vložili v oba prifarska po
toka 15.000 .komadov postrvjega 
zaroda, ki so ga vzgojili v svoji 
ribogojnici. Pri vlaganju so sode
lovali tudi člani kočevske RD.

IZ OSILNICE
Obrat kmetijske zadruge v 

Osilnici je imel preteklo nedeljo 
občni zbor. Predlagali so kandi
date za centralni zadružni svet, ki 
ga bodo izvolili. drugo nedeljo. 
Volitve bodo trajale dva dni. Ver
jetno bo imel osilniški obrat vo
litve v Osilnici in Papežih.

Vreme po naročilu
Naši strokovnjaki so v zadnjem času dosegli 

izreden uspeh. Izdelali so raleto, ki vsebuje 
določene kemične snovi. Že dalj časa se namreč 
vremenoslovci trudijo, da bi vreme urejali po 
želji. To jim je kot vse kaže v tem tednu uspelo. 
Snovi, ki jih raketa pri letu izloča namreč že v 
najkrajšem času povzročijo padavine nad območ
jem kjer raketa leti. Prav tako pa druge snovi 
lahko spremenijo neurje v lepo vreme. Seveda 
le na območju nekaj deset kilometrov.

Ker prav kočevsko kmetijstvo zaradi slabega 
vremena veliko trpi, so se odločili spustiti prvo 
raketo te vrste prav v Kočevju. Montirali so jo 
na kmetijskem posestvu v Cvišlerjih. Izstrelili pa 
jo bodo v soboto 1. IV. ob 4. uri popoldne. Upra
va je na našo izrecno željo dovolila, da si izstre
litev lahko ogledajo tudi prebivalci Kočevja in 
okolice. Let pa bo lepo viden predvsem v prvi 
fazi iz ceste, ki vodi proti Rudniku. Nekoliko poz
neje bodo let opazovali tudi ostali prebivalci ko
čevske in ribniške občine, ker bo letela nad nji
hovim področjem.

Raketa je dolga 8 metrov, težka pa nekaj 
nad 5.000 kilogramov. Ne zamudite edinstvene 
priložnosti.

France Trampuš

TEDEN BRIGADIRJEV
V počastitev tedna brigadirjev 

bo v nedeljo na igrišču v Gaju 
mladinski odbojkarski turnir. 
Udeležile se ga bodo mladinske 
ekipe iz Kočevja in okolice.

RIBIŠKI IZPITI
V nedeljo dopoldne so bili v 

prostorih hotela Pugled ribiški iz
piti za vse tiste, ki so pristopili k 
družini v letošnjem letu.

SODRAŽKI UCENCI V RIBNICI
V ponedeljek so v Ribnici go

stovali učenci sodražke osemlet
ke z igrico Kristine Brenkove 
»Mačeha in pastorka« in se z njo 
dvakrat predstavili učencem rib
niške osemletke. Mladi gledalci so 
bili z igrico zadovoljni. Na Dan 
žena — 8. marca, so se predstavili 
z igrico tudi sodražkemu občin
stvu v S.odražici.

PROSTOVOLJNO DELO 
PRI KEGLJIŠČU

Vsako nedeljo je pri izgradnji 
kegljišča ob Rinži večja delovna 
akcija. Preteklo nedeljo so v iz
kopane temelje zabili več kot 40 
m3 betona. Sodelovalo je več kot 
50 ljudi. Prostovoljno pa delajo 
tudi ob delavnikih.

Znanec
Natakar je postavil pred naju 

kozarca, odprl buteljko in na
točil.

"Na zdravje,« sem dejal.
»Na veselo srečanje po dol

gem času,« je govoril.
Trčila sva in odpila nekaj po

žirkov.
»Dober je,« sem naglo dejal 

v bojazni, da me ne prehiti s 
pohvalo. Da vsaj nekaj sprego
vorim z gotovostjo.

»Ni mu kaj reči«
Spet so tekle sekunde tišine.
»Kako pa kaj tvoja ...?« sem 

skušal tipati v neznano.
»Moja? Katero misliš? Prejš

njo?«
Z veseljem sem pritrdil. Naj 

bo katera koli že hoče.
"Pa----- saj sem ti pravil, da

sva se razšla.«
»Kajpak, spomnim se ...« Se

veda se nisem ničesar spomi
njal.

»Zdaj se ravnam po moder
nejšem življenjskem načelu: od 
cveta do cveta.«

»In se obnese?«
»Se kako!« Oba sva se za

smejala; on z očitnim zadovolj
stvom, jaz kislo in negotovo. 
»Samo enkrat živimo.« Skomig
nil je z rameni. Potem je opazil 
plavolasko, ki je prisedla k so
sednji mizi in obdelala sva nje
ne vrline od peta do pričeske. 
Zdaj je tekel pogovor živahne j e. 
Trudil sem se, da bi bil čim bolj 
sproščen. Hotel sem se znebiti 
zadrege. To nocojšnjo igro z ne
znancem moram izpeljati do 
kraja. Predaleč sem že zabredel, 
da bi mu še mogel reči: "Ne 
spominjam se, kdaj bi vas vi
del,« ali "S kom imam čast.« 
Jel sem razmišljati, s kakšnim 
izgovorom naj se poslovim, da 
se mi nazadnje še ne pridruži. 
Obšla me je misel, ki se mi je 
zdela rešilna:

»Oprosti, počasi bom moral 
odriniti. Dovolj dolgo sem pre- 
čepel v tem dimu. Doma moram 
pospraviti sobo in preizkusiti 
radio. Zanima me, če se mu 
popravilo sploh pozna ...«

»Zakaj ga pa nisi prinesel k

meni? Popoldne ali zvečer v 
klubu kdaj popravim kako ma
lenkost. Za tebe bi se posebno 
potrudil.«

»Hvala za prijaznost. Saj vi
diš, dolgo se nisva srečala.« V 
tem trenutku sem mislil, da že 
odlično igram vlogo dobrega 
znanca.

»Torej ne pozabi, ponudba ve
lja za prihodnjič.«

Vstal sem. Z grozo sem gle
dal, kako se dviga tudi on. Po 
časi je stegnil desnico in mi jo 
ponudil. Olajšano sem jo stisnil.

"Ne zameri, da sem te motil 
pri prebavljanju časopisov. Pri
jetno sva poklepetala. In tista 
plavolaska je zares čedna ...«

Še enkrat sva stresla roki. Z 
naglim korakom sem odšel, spo
toma stisnil natakarju denar in 
odklonil precej drobiža. Želel 
sem si le, da za menoj čim prej 
zanihajo kavarniška vrata.

Zunaj sem obstal in se oddah
nil.

"Dobro, da mi nisi ušel,« me 
je možakar iznenada potrepljal 
po rami. »Čisto pozabil sem na 
tisto, zaradi česar sem prisedel 
k tebi. Imam tvoje nalivno pe
ro ...«

Segel sem v notranji žep in 
mu hotel brž dokazati, da ga 
imam pri sebi.

»Ne danes! Takrat, zadnjič si 
ga pozabil... Imaš že novega?«

Prikimal sem.
"Pridi o priliki ponj, če zdaj 

ne utegneš.« Povedal mi je uli
co in hišno številko. Imena in 
priimka pa ne.

"Prav, pridem.«
"In zdajle ne dihaj preveč 

globoko, da se ne zastrupiš s 
svežim zrakom. Privadil si se 
kavarniškega dima in nagla 
sprememba zraka te lahko po
šteno zdela.«

Pomahal sem v slovo.
Nalivnega peresa nisem iskal, 

saj v zadnjem desetletju nisem 
nobenega izgubil. Moja peresa 
vselej končajo na tleh. Prijaz
nega moža pa sem resnično vi
del le tistikrat. Ne prej in ne 
kasneje.

Hvaležni smo jim za trud
Že poldrugo leto poteka odkar 

smo absolvirali šoferski tečaj za 
obveznike predvojaške vzgoje in 
bodoče šoferje v JLA. Tečaj je 
priredilo AMD Kočevje.

Prvi gojenci tega tečaja že slu
žimo vojaški rok, napravili pa
smo tudi vojaški šoferski izpit.

Vsaj z nekaj besedami se že
limo zahvaliti našim takratnim 
inštruktorjem in učiteljem in jim 
sporočiti, da njihov trud ni bil 
zaman. Prakso in znanje, ki smo 
ga pridobili na tečaju, sedaj še- 
dopolnjujemo. Po odslužitvi vo
jaškega roka nas bo mnogo, ki 
bomo s tem poklicem nadaljevali. 
V tem se vidi tudi humanost na
šega družbenega sistema, ki omo
goča, da se vsak državljan ne 
glede na starost še vedno lahko 
izobražuje v poklicu, ki ga veseli. 
Avto moto društvu Kočevje pat 
želiva, da bi še naprej tako uspeš
no opravljal svojo nalogo. Za to 
jim bo hvaležnih mnogo mladik 
ljudi.

Tone Ilc in Stane Levstik

V pomladanskem 
razpoloženju

Na zunanja vrata je nekdo krepko potrkal. 
Eileen je kar vrglo s stola, kljub temu pa je še 
vedno krčevito stiskala torbico. Gray se je pri
silil, da bi bil kar se le da miren: »Oprostite, 
Eileen! Samo trenutek! Pogledal bom...« Od 
munaj so prihajali nerazločni glasovi. In potem: 
»Gray! Mister Gray! Odprite, policija.«

Eileen se je tresla kot šiba na vodi. »Zdaj!« 
si je rekla. »Zdaj!«

Z desnico je segla v torbico. Tako trdo so 
■jeni prsti zgrabili avtomatično pištolo, da se ji 
je tresla roka. Drgetajo si je namerila cev na 
prsi. Gray ni mogel do nje, miza je bila med 
njima. Vedel je: preden bi jo s silo zadržal, bi 
se že zgodilo. V trenutku se je odločil. Miren 
je bil njegov glas: »Stran s pištolo, Eileen!«

Zenice so ji plesale v očesnih jamicah. Prvič 
ji je naravnost ukazal. Zaleglo je. Počasi se je 
spuščala njena roka...

Po zunanjih vratih je ropotalo. »Gray! Od
prite!«

Spet je Eileenina roka spremenila smer. Mi
sel na zadnjo možnost je spreletela Graya. »Pre

kleto, poslušaj me, punčka!« je rekel. Skušal je 
posnemati zaznavno posmehljivi glas Philipa 
Herricka, njenega očeta. »Norica mala, ali imaš 
sploh še kaj pameti?«

Eileen se je zdrznila, presenečeno je strmela 
vanj. Gray je počasi vstal. Sovraštvo do samo 
sebe v njej je izpodrinila ljubeča misel na očeta.

»Rekel sem ti, poslušaj, prekleto!« je ma
lone vpil. »Samo nase misliš!« je spet posnemal 
način govora njenega očeta. »Kaj bo rekla mati, 
če izve ...«

Njen obraz je bil v trenutku škrlatnordcč. 
»Molčite!« se je zadrla. »Sovražim vas!« Samo
kres v njeni roki, ki je bil še malo prej pritis
njen na njene prsi, se je začel obračati proti 
Grayu. Zdaj je bil Gray že dva koraka bliže, 
miza ga ni več ovirala. Iztegnil je roko. Lahko 
bi bila pritisnila na petelina, pa ni. Njegovi prsti 
so se oprijeli njenih in obrnili cev samokresa 
proti stropu.

»Pustite!« je vzkliknila in skušala izmakniti 
roko. Njegov prijem je postal še trdnejši, počasi 
je njena roka popuščala. Vendar je Gray spoznal: 
v trenutku je zapravil zaupanje, ki si ga je bil 
z muko pridobival pri njej več mesecev. Skušal 
je popraviti škodo. »Eilcen,« ji je rekel na uho, 
ko se je zagnala vanj, »saj je že vse dobro. 
Eileen...«

Ni bilo časa. Vrata so se sunkovito odprla 
in treščila ob zid. V trenutku sta se znašla v 
sobi dva moža v uniformi, policijski vodnik 
Krantz in še nekdo, ki ga Gray ni poznal. Pod 
njunimi težkimi koraki so sc tresla tla. Za en 
sam hip sc je Krantzova velika roka pomudila 
na Grayevi, ki je držala Eilecnino s samokre
som. Potegnila ju je vsaksebi, potem pa se je

vodnik Krantz zravnal v vsej svoji veličini.
»Tako, Gray!« je zagodrnjal. »Spoti pojdi

te!« Naglo se je ozrl k Eileen: »Vi pa mir!«
Gray je pohitel: »Eileen, zdaj je že vsem do-- 

bro...«
Pa ni bilo, nasprotno, vse se je preobrnilo. 

Eileen je vrgla Grayu plah pogled, poln obupa. 
Očitno se je tudi njega bala.

»Tako,« je začel Krantz. »Kaj se je zgodilo?«
»Kaj sploh delate tu?« ga je vprašal Gray.

»Na policijo sem telefonirala,« je kakor brez 
življenja rekla Eileen. »Rekla sem, da bom tu.« 
Potem se je ozrla k poliejskemu vodniku: »Saj 
vam lahko takoj povem! Zdaj mi nič več mar. 
Jaz sem bila. Ubila sem Beverly Bond.«
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»Ne,« je kapetan Zucker odkimal. »Zdaj ne 

morete govoriti z njo. Pri nas imamo pravila, ki 
jih očitno ne poznate.«

Gray je napravil nekaj korakov: »Ce bi vod
nik Krantz ne bil s silo vdrl...«

»Bi bili vi morda mrtvi,« mu je Zucker segel 
v besedo.

»Ah, k vragu!« je rekel Gray. »Ni pritisnila 
na petelina.«

»Ni mogla, ker ste jo zadnji trenutek zgra
bili za roko.«

»Več ko preveč časa je imela. Poslušajte, 
Harry! V taki stiski, kot je bila Eileen v moji 
ordinaciji, bi skorajda nihče ne mogel ubijati. 
Spoprijela sva se za samokres, njen prst je bil 
malone ves čas na petelinu. Samo sunkovit pri
jem in... Pa se ni zgodilo, Harry. Ni pritisnila 
na petelina.«

»No prav, torej ni,« je rekel Zucker, »in je

kar prav, da ni. Po en umor na teden ji najbrž 
zadošča. Menda vendar ne mislite, da ni ubil* 
Beverly Bondove?«

Gray je bil v zadregi. »Če pravi, da jo je, 
jo najbrž je, vsaj mislim tako. Vendar je vse 
skupaj nekam čudno. Pol leta se že ukvarjam z 
njo, precej dobro jo poznam. Težko je z njo, 
napredovala sva počasneje, kot bi želel. Nekaj 
pa vem, namreč to, kako sc obnaša, kadar laže.«

»Njeno izjavo smo posneli na tral^ Ne spra
šujte me po podrobnostih, ne morem vam ver
jeti samo zato, ker je bila vaša pacientka. Nje
na izjava se ujema z ugotovitvami na kraju 
zločina.«

»Ali je njena izjava res podprta na vsej 
črti? Ali je opisala nož? Ali je povedala, kje ga 
je vzela in kje je podtaknila po ar? Ali je znala 
opisati sobo, kakršna je bila pred požarom?«

»Na svoje delo se menda spoznam,« je od
govoril kapetan Zukcr. »Zdaj mi pa vi nekaj po
vejte! Ali bi se bila ustrelila, če je ne bi za
držali?«

»Kdo bi vedel!« mu je odgovoril Gray- 
»Trenutno je nemara zares odločena za samo
mor. Ce bi Krantz ne bil vdrl v ordinacijo, vsaj 
takrat še ne bi segla po samokresu. Na najboljši 
poti sva bila, da bi izvedel tisto bistvo njenih te
žav. Ali je ubila Beverly? Ali je ni? Nekaj si ic 
pri svoji izjavi izmislila, tofla kolixo?«

»Pustite vse skupaj, mu je rekel Zucker- 
»Njeni vedo, poslali bodo advokata. Vas se zdaj 
to nič več ne tiče.«

»Čisto tako ravno ni,« je rekel Gray. »Krantz 
je vdrl v usodnem trenutku. Moral bi jo videti, 
povedal bi ji nekaj, česar doslej nisem mara« 
reči. Kdaj bom lahko govoril z njo, Harry?«


